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شرق: به موازات عملیات نظامی اخیر جمهوری آذربایجان در منطقه 
قره باغ و تحولاتی که در این منطقه روی داده است، بیشتر کارشناسان، 
تحلیلگران و رســانه ها احتمال حمله آذربایجان با حمایت ترکیه به 
استان ســیونیک با هدف ایجاد دالان زنگه زور را جدی تر از هر زمانی 
می دانند و دراین بین همکاری های پشت پرده مسکو – آنکارا و شکاف 
کنونی ارمنســتان با روســیه هم ســطحی دیگر از تحلیل ها را ارائه 
می دهد؛ تحلیل هایی که تأکید دارند پوتین در یک موضع کم ســابقه 
در همســویی با غرب علیه ایــروان قــرار دارد؛ کمااینکه پولتیکو در 
گزارشــی تصریح کرده که مقام های ارشــد آمریکا و اتحادیه اروپا با 
همتایان روس خود برای حل مشکلات قره باغ، درست چند روز پیش 
از عملیــات جمهوری آذربایجان در این منطقــه، در ترکیه گفت وگو 
داشتند. به گفته این نشریه که ایسنا بخش هایی از گزارشش را منتشر 
کرده، یکی از دیپلمات های ارشد مطلع از این نشست به پولتیکو اطلاع 
داده که این نشســت در ۱۷ ســپتامبر ۲۰۲۳ در اســتانبول و به عنوان 
بخشی از تلاش ها برای اعمال فشار بر جمهوری آذربایجان به منظور 
پایان دادن به محاصره ۹ ماهه قره باغ برگزار شد. این دیپلمات مطلع 
بدون ذکر نامش، تأکید کرده که نشســت بــر چگونگی عبور و مرور 
کامیون های مواد غذایی و انتقال سوخت و غذا به ۱۲۰ هزار سکنه این 
منطقه تمرکز داشــت. حاضران در این نشست لوئیس بونو، نماینده 
آمریکا و مشــاور ارشد دولت واشــنگتن در مذاکرات قفقاز، به همراه 
تویوو کلار، نماینده اتحادیه اروپا در منطقه و ایگور خوائف، فرســتاده 
ویژه ولادیمیر پوتین رئیس جمهور روســیه در روابط بین ارمنستان و 
جمهوری آذربایجان بوده اند. جالب اینجاست که پولتیکو هم اذعان 
دارد چنین تماس دیپلماتیک ســطح بالایی از زمــان حمله اوکراین 
بی سابقه بوده اســت. در مارس ۲۰۲۳، آنتونی بلینکن، وزیر خارجه 
آمریکا و سرگئی لاوروف، همتای روسی او، در حاشیه نشست گروه ۲۰ 
در هند دیدار رودررو داشتند؛ اما مسکو تأکید کرد که این دیدار اتفاقی 
بــوده و هیچ گفت وگوی خاصی صورت نگرفــت. یکی از مقام های 
اتحادیــه اروپا در بیانیه ای برای پولتیکــو دراین باره تأکید کرده بر این 
باوریم که حفظ کانال های ارتباطی با افراد مرتبط به منظور جلوگیری 
از سوءتفاهم و سوءتعبیرها ضرورت دارد. یکی از سخنگوهای وزارت 
خارجــه آمریکا نیز از اظهارنظر درباره این دیدار امتناع کرد و گفته ما 

درباره گفت وگوهای دیپلماتیک خصوصی اظهارنظر نمی کنیم. با این 
حال یکی دیگر از مقام های آمریکایی مطلع از این نشست متذکر شده 
که این گفت وگوها با اطلاع از این مســئله صورت گرفته که نیروهای 
روس هنوز به عنوان ناظر صلح حضور داشــتند. این مقام آمریکایی 
اعتقــاد دارد که باید بتوانیم با روس ها دراین باره صحبت کنیم؛ چون 

آنها بر طرف های مقابل یکدیگر در مسئله قره باغ نفوذ دارند.
دراین میان دیمیتری پســکوف، ســخنگوی کرملین، در پاسخ 
بــه گزارش پولتیکو با اعتراف به وجود تماس هایی بین روســیه، 
آمریکا و اتحادیه اروپا درباره مسئله قره باغ، گزارش های رسانه ای 
دراین باره را نادرســت و غیردقیق دانست؛ چراکه او معتقد است 
تماس های ســه جانبه که پولتیکو درباره آنها صحبت کرده، آن  
طوری نیست که بیان شده اســت. به باور سخنگوی کرملین در 
گزارش پولتیکو یک ســری بی دقتی هایی انجام شده و اشتباهات 
زیادی هم وجود دارد. در همین حال گســل در روابط ارمنستان 
و روســیه هم در حال عمیق تر شدن اســت؛ به ویژه با اقدام روز 
سه شنبه مجلس ملی ارمنستان برای تصویب اساسنامه دادگاه 
کیفــری بین المللــی (ICC) و اعتراض جــدی کرملین به نظر 
می رسد که مناسبات مسکو – ایروان به سمت فصل سردی میل 
خواهد کرد. البته ارمنستان پیش از این اعلام کرده بود برنامه اش 
برای تبدیل شــدن به یکــی از طرف های امضاکننده اساســنامه 
تشــکیل دهنده دیوان کیفری بین المللی مشــهور به اساسنامه 
رُم که بر طبــق آن تبدیل به حوزه قضائی این دادگاه می شــود، 
«اقدامی علیه فدراســیون روسیه نیســت، بلکه دلیلش جنایات 
جنگــی ارتکابی از طرف جمهوری آذربایجان در خاک جمهوری 
ارمنستان اســت». ماه مارس گذشــته دیوان کیفری بین المللی 
مســتقر در لاهه، ولادیمیر پوتیــن، رئیس جمهور روســیه را به 
ارتکاب جنایات جنگی با فرستادن اجباری صدها کودک اوکراینی 
به روســیه متهم کرد؛ ادعایی که کرملین آن را پوچ و در راستای 
ضدیت با روســیه دانسته و شــدیدا محکوم کرد. دیوان کیفری 
بین المللی متعاقب این ادعا با صدور حکمی، ۱۲۳ کشــور عضو 
این دیوان را ملزم به بازداشت رئیس جمهور روسیه و استرداد او 

کرد؛ در صورتی که وارد خاک آنها شود.

  تهران، کانون تحرکات دیپلماتیک
به موازات این اتفاقات، در روزهای اخیر تهران به مقصد مقامات 
سیاســی، امنیتــی و دپیلماتیک دو کشــور جمهــوری آذربایجان و 
ارمنستان بدل شده اســت. اولین سفر از سوی آرمن گریگوریان، دبیر 
شــورای  عالی امنیت ملی ارمنستان، به تهران انجام شد. گریگوریان 
برای گفت وگو درباره مســائل دوجانبه و منطقه در سفر به تهران، با 
مقامات ارشــد کشــور از جمله علی اکبر احمدیان، دبیر شورای  عالی 
امنیت ملی و حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه، دیدار و رایزنی 
کرده بود. دبیر شــورای امنیت ملی ارمنســتان کــه حوالی ظهر روز 
یکشنبه وارد تهران شــد، بعدازظهر همان روز با علی اکبر احمدیان، 
دبیر شــورای  عالی امنیت ملی کشــورمان، دیدار و بــا او درباره امور 

دوجانبه، تحولات منطقه قفقاز و مسائل بین المللی گفت وگو کرد.
در این دیدار احمدیان با اشــاره بــه آخرین تحولات منطقه قفقاز 
و ضــرورت تلاش همه طرف ها برای اســتقرار آرامــش و امنیت در 
منطقــه، روی خط قرمز ایــران مانور داد و تصریح کــرد که هر گونه 
تغییر در ژئوپلیتیــک منطقه، نا امن کننده و موجب بی ثباتی و تصاعد 
بحران اســت. امیرعبداللهیان هم در دیدار روز دوشــنبه خود با دبیر 
شــورای  عالی امنیت ملی ارمنستان، ضمن تأکید بر سیاست اصولی 
و ثابت جمهوری اســلامی ایران دایر بر حفــظ مرزهای بین المللی 
و تمامیت ارضی کشــورها، بر ضرورت حل وفصل مســائل منطقه از 
طرف کشــورهای منطقه تأکید و چارچوب ۳+۳ را ســازوکار مؤثری 
برای حل مسائل منطقه ای بدون مداخله قدرت های خارجی توصیف 
کرد. وزیر امور خارجه همچنین از آمادگی جمهوری اســلامی ایران 
برای ارســال کمک های بشردوستانه به آوارگان قره باغ خبر داد. پیرو 
گفته امیرعبداللهیان روز سه شنبه بود که با حضور مهدی سبحانی، 
ســفیر ایران در ارمنســتان، اولین محموله کمک های انسان دوستانه 
ایران برای آوارگان قره باغ وارد اســتان ســیونیک ارمنســتان شد. در 
مراســم اهدای این کمک ها، اســتاندار و چند نفر از مقامات استانی 
نیز حضور داشــتند. این محموله شامل بیش از ۵۰ تن نیازهای اولیه 
آوارگان شــامل چادر، پتو، مواد غذایی، بخاری، ســت های بهداشتی 
و دیگر نیازمندی های فوری آوارگان اســت. سرلشــکر محمد باقری، 
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران نیز که دیروز 
(چهارشنبه) با آرمن گریگوریان دیدار داشت، با تأکید بر اینکه تحولات 
و روندهای امنیتی در قفقاز جنوبی بر امنیت منطقه تأثیرگذار اســت، 
اظهار کرد: «تداوم تنش در این منطقه به نفع دو کشــور ارمنستان و 
آذربایجان و سایر کشورهای منطقه نیست و باید تلاش ها بر رفع این 
اختلافات و تنش ها متمرکز شــود و جمهوری اسلامی ایران آمادگی 

کمک به رفع این تنش ها را دارد».
رئیس ســتاد کل نیروهای مســلح در بخش مهمی از گفته های 
خود ضمن اعلام آمادگی ایران برای اعزام ناظر به مرزهای دو کشور 
ارمنســتان و جمهوری آذربایجان، متذکر شد که ارتقای توان دفاعی 
و توانمندی های نظامی هر کشــوری نباید با اهداف و نیات تهاجمی 
همراه باشــد. سرلشکر باقری درباره برگزاری رزمایش اخیر آمریکا در 
خاک ارمنستان اظهار کرد که حضور بازیگران جدید و خارج از منطقه 
به پیچیدگی و بی  ثباتی می افزاید. بر  اساس گزارش های واصله، دبیر 
شورای امنیت ملی ارمنســتان هم در دیدار با محمد باقری گزارشی 

درباره تحولات قفقاز ارائه داد.
ناصر کنعانی، ســخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی 
ایران نیز در نشســت خبری دوشــنبه هفته جاری با ارائه توضیحاتی 
درباره سفر اخیر دبیر شــورای عالی امنیت ملی ارمنستان به تهران، 
در پاســخ به پرسشــی  در مورد اظهارات اخیر اردوغان درباره ارسال 

پالس های مثبت از سوی ایران در مورد کریدور زنگه زور در یک موضع 
گیری بینابین با بیان اینکه ایران با توسعه راه های مواصلاتی به نحوی 
که منافع همه کشــورهای منطقه تأمین شود، موافق است، در عین 
حال تأکید داشــت که تهران با هرگونــه تغییر مرزهای بین المللی و 

ایجاد تغییرات ژئوپلیتیکی در منطقه مخالف است.
به جز آرمــن گریگوریــان، دبیر شــورای عالــی امنیت ملی 
ارمنســتان، خلف خلف اف، دستیار الهام علی اف، رئیس جمهور 
آذربایجان در امور ویژه هم که سه شنبه شــب وارد تهران شــد، 
صبح دیروز (چهارشنبه) با حسین امیرعبداللهیان در محل وزارت 
امور خارجه جمهوری اســلامی ایران دیدار و رایزنی کرد. روابط 
دوجانبــه و تحولات منطقه، محور گفت وگوهای او در ملاقات با 
وزیر امور خارجه جمهوری اســلامی ایران بود. هم زمان با خلف 
خلف اف، دســتیار الهــام علی اف، رئیس جمهــور آذربایجان در 
امور ویژه در تهران، وزارت دفاع این کشــور (آذربایجان) دیروز در 
بیانیه ای اعلام کرد که دریادار ســبحان بکیروف، فرمانده نیروی 
دریایی ارتش آذربایجان با هیئتی به سرپرستی کاپیتان محمدرضا 
خزایی، فرمانده عملیات نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی 

ایران دیدار و گفت وگو کرد.
در دیدار دیروز، اهمیت برگزاری رزمایش مشــترک نیروی دریایی 
جمهوری آذربایجان و ایران در آینــده به ویژه دریای خزر مورد تأکید 
طرفین قرار گرفت که طبق بیانیه وزارت دفاع آذربایجان در این زمینه 
توافق اولیه حاصل شد و چشم اندازهای توسعه همکاری ها در حوزه 
نظامی بین نیروی دریایی دو کشور نیز مورد توجه قرار گرفت که البته 
هنوز تاریخ برگزاری این تمرینات اعلام نشده است. در این بین شبکه 
تلویزیونی آذربایجان تی وی هم به ادعای خود با استناد به اظهارات 
منابع مطلع گزارش داد یاسین حسین زاده که حمله ای مسلحانه به 
ســفارت باکو را هفتم بهمن  سال گذشــته در تهران انجام داده بود، 

اعدام خواهد شد.
  از تلاش تهران برای بازگشــایی ســفارت باکو تا تأکید خرازی بر 

خطوط قرمز
پیش از سفر خلف خلف اف، دستیار الهام علی اف، رئیس جمهور 
آذربایجان در امور ویژه، ناصر کنعانی در نشست خبری این هفته خود 
و در پاسخ به سؤالی در مورد اخبار منتشرشده در ارتباط با سفر هیئت 
آذربایجانی به ایران از تلاش تهران برای بازگشــایی سفارت باکو خبر 
داد و ایــن را گفت که رایزنی بین مقامات دو کشــور ادامه دارد و در 
این گفت وگوها در مورد آخرین تحولات منطقه و همچنین ازسرگیری 
مجــدد فعالیت ســفارتخانه آذربایجان در ایــران رایزنی و گفت وگو 

می شود.
ســخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی ایران ادامه داد 
که روند گفت وگوها و رایزنی ها برای ازسرگیری فعالیت دیپلمات های 
آذربایجانــی مثبت اســت و در رونــد دلگرم کننده ای قــرار داریم و 
ان شاءاالله با تکمیل روندهای طی شــده به زودی شاهد آغاز فعالیت 
مجــدد دیپلمات های آذربایجانی در ایران باشــیم. وی در پاســخ به 
سؤالی در مورد برنامه ایران برای کمک به آوارگان قره باغ عنوان کرد: 
تا آنجایی که مطلع هستم قرار است اقداماتی برای ارسال کمک های 
انسان دوســتانه انجام شود و این موضوع در دســتور کار قرار دارد و 
نهادهای ذی ربط از جمله هلال احمر می توانند توضیحات بیشتری در 

این زمینه ارائه دهند.
سخنگوی وزارت خارجه در نشست خبری این هفته با انتقاداتی 
نسبت به انفعال تهران در قفقاز هم روبه رو بود و در پاسخ به سؤال 
دیگری مبنی بر اینکه گفته می شــود ایران در این مدت اخیر توجهی 

جدی به موضوع تحولات قفقاز جنوبی نداشته است، با رد این مسئله 
گفت: «اهتمام دولت ایران به تحولات قفقاز جنوبی جدی است. ما 
بــا جدیت تحولات منطقــه را دنبال می کنیم و در جریــان رایزنی با 
کشورهای منطقه قفقاز، چه در چارچوب دوجانبه و چه در چارچوب 
چندجانبه پیگیری تحولات این منطقه به صورت جدی در دستور کار 

ما قرار داشته و دارد».
کنعانــی با تأکید بر اینکه ما نســبت به حــوزه امنیت ملی خود 
بی تفاوت نیستیم، خاطرنشان کرد که در جریان رایزنی ها و تماس ها 
در ارتباط با تحولات این منطقه حتی ابتکارهای سیاسی مختلفی نیز 
در این ارتباط از سوی ایران مطرح شده است و بخشی از گفت وگوهای 
جاری در تهران نیز طی روزهای اخیر در چارچوب این تحولات است.
بــا وجود توضیحــات ناصــر کنعانــی، برخــی از تحلیلگران و 
کارشناســان کماکان منتقد جدی عملکرد ایــران در تحولات قفقاز 
هستند. با توجه به این نکته، سیدکمال خرازی در مقام رئیس شورای 
راهبــردی روابط خارجی، اســتراتژی ایران را در قبــال بحران قفقاز 
تشــریح و با تأکید بر خطوط قرمز تهران، یادآور شــد که ایران تغییر 

مرزهای کنونی بین کشورهای منطقه را برنمی تابد.
سید کمال خرازی در پاسخ به این پرسش که راهبرد ایران در قبال 
بحران قفقاز چیست؟ این را گفت که بدون تردید با حل مسئله قره باغ 
معادلات قفقاز تغییر کرده اســت و باید دید اینک چگونه می توان به 
حل سایر مسائل این منطقه حســاس کمک کرد. جمهوری اسلامی 
ایران که روزگاری این منطقه جزء خاکش بود، با پذیرش شرایط پس 
از فروپاشی شوروی سابق، همواره همچون پدری خیرخواه نسبت به 
تحولات این منطقه، به خصوص تغییر جغرافیای این منطقه حساس 

بوده است.
رئیس شورای راهبردی روابط خارجی با ارجاعی تاریخی، عنوان 
کــرد: «ایران از ابتدا ناحیه قره باغ را جــزء خاک جمهوری آذربایجان 
دانسته و بر آزادسازی اراضی اشــغالی آن کشور تأکید داشته است، 
به طوری که حتی در زمان رئیس جمهور سابق جمهوری آذربایجان، 
مرحوم حیدر علی اف، پیشنهاد کمک تســلیحاتی به آن کشور برای 
آزادســازی اراضی اشــغالی را داده بود». به همیــن ترتیب به گفته 
خرازی، ایران اکنون هرگونه اشغال اراضی ارمنستان توسط آذربایجان 
را نیز بر نمی تابــد و بر حفظ مرزهای کنونی بین کشــورهای منطقه 
تأکید دارد. رئیس شــورای راهبردی روابط خارجی در پاســخ به این 
سؤال که در شــرایط فعلی سرنوشت کریدور زنگه زور چه می شود؟ 
گفت که باکو، کریدور زنگه زور را به نحوی که در حاکمیت جمهوری 
آذربایجان باشد و اتصال نخجوان را به خاک اصلی آن تأمین کند، در 
قبال کریدور لاچین مطرح می کرد که در اختیار ارمنستان بود و قره باغ 
را به خاک ارمنســتان متصل می  کرد. اینک که مســئله قره باغ حل و 
طبعا کریدور لاچین بلااثر شده است، دیگر توجیهی برای درخواست 
چنین کریدور متقابلی وجود ندارد. البته کشــورها می توانند در قالب 
همکاری ترانزیتی راه های ارتباطی خود را در اختیار همسایگان خود 
قرار دهند و چنین همکاری بین جمهوری آذربایجان و ارمنستان هم 
قابل دفاع اســت، ولی لازمه برقراری چنین ارتباطی تهدید و اشغال 
نیســت. به گفته وی، جمهوری اسلامی از آنجا که بر اهمیت اتصال 
نخجوان بــه خاک جمهوری آذربایجان واقف اســت، حتی درصدد 
است چنین اتصالی را از خاک ایران برای جمهوری آذربایجان فراهم 
کند و بنابراین با باکو برای ساخت جاده و راه آهنی به طول ۵۵ کیلومتر 
از روســتای آق بند در منطقه زنگیلان در جنوب کشور آذربایجان و در 
مجاورت مرز ایران و ارمنستان، تا شهر اردوباد در نخجوان، به توافق 

رسیده که در دست پیگیری است.

پنجشنبه
۱۳ مهر ۱۴۰۲

سال بیست ویکم      شماره ۴۶۶۳

شرق: اعضای هیئت دولت دیروز به رسم همیشگی در پایان جلسه هیئت دولت به جمع 
خبرنــگاران آمدند و اخباری همچون توافق تهران و ریــاض برای برگزاری مجدد بازی 
الاتحاد و سپاهان و توبیخ مجریان حاشیه ساز و دفاع از شفافیت در دولت، ماجرای دکل 
گمشده جدید و واکنش به حقوق های نجومی و... از جمله مواردی بود که از زبان وزرا و 

مسئولان در حاشیه دولت رسانه ای شدند.
 ما در مسیر دیپلماسی و مذاکره هستیم

پس از پایان جلســه هیئت دولت، وزیر امــور خارجه با حضور در جمع خبرنگاران در 
واکنش به لغو بازی سپاهان و الاتحاد بیان کرد: در همان زمان با وزیر خارجه عربستان در 
تماس بودم. روابط تهران و ریاض در مســیر خود پیش می رود و نباید اجازه دهیم ورزش 
تبدیل به اهرم سیاســی شود. توصیه ما به کنفدراسیون فوتبال آسیا موسوم به  ای اف سی 
این اســت کــه در این اتفاق بر مبنای فنی نظــر دهد. امیرعبداللهیان افــزود: بین ایران و 
عربستان این توافق وجود دارد که در زمان مورد توافق دو طرف بازی انجام شود. وی بیان 
کرد: درباره اتفاقی که دوشنبه شــب بین دو تیم ســپاهان ایران و الاتحاد عربستان رخ داد، 
لازم است این موضوع را توضیح داده و مردم را در جریان قرار دهم که بنده و وزیر خارجه 
عربستان همان زمان در تماس و ارتباط مستقیم با هم بودیم و توصیه ما به  ای اف سی این 
است که درخصوص اتفاق رخ داده بر مبنای فنی نظر دهد؛ بین ما و عربستان سعودی این 
توافق وجود دارد که بازی در زمان مورد توافق بعدی تکرار شود.رئیس دستگاه دپیلماسی 
در پاسخ به سؤالی درباره اینکه آمریکا اعلام کرده تمایلی برای بازگشت به برجام ندارد، به 
صراحت اعلام کرد که آمریکایی ها ریاکارانه عمل می کنند. ما در مسیر دیپلماسی و مذاکره 

هستیم. به محض آنکه به نقطه توافق نزدیک شویم، اطلاع رسانی می کنیم.
 واکنش دولت به حقوق های نجومی

داود منظور هم در رابطه با شایعه حقوق های نجومی خاطرنشان کرد: این شایعه 
صحت ندارد و طبق قانون برای پرداختی ها به کارکنان دولت، سقف تعیین کرده ایم و 
حقوق ها از سقف های تعیین شده عدول نخواهد کرد. وی اجرای قانون جوانی جمعیت 
را جزء اولویت های کشــور و دولت عنوان و تصریح کــرد: تحقق درآمدی در نیمه اول 
ســال کمتر است و در نیمه دوم سال معمولا منابع در نظر گرفته شده محقق می شود. 
رئیس سازمان برنامه و بودجه یادآور شد: در نیمه اول امسال ۶۷ درصد منابع بودجه ای 

تحقق یافته است و متناسب به آن هزینه های لازم را انجام دادیم.
 بازرسان آژانس را حذف کردیم، اخراج نکردیم

محمد اســلامی رئیس سازمان انرژی اتمی درباره اخراج چند بازرس آژانس انرژی 
اتمی از ایران، اظهار کرد: کســی اخراج نشده است. بازرسان تبعه سه کشور اروپایی را 
که مرتب رفتار سیاســی تند علیه جمهوری اســلامی دارند، از فهرست حذف کردیم. 
اصلا ســه یا چهار نفر از آنان چندین سال است به ایران نیامده اند. آژانس انرژی اتمی 
۱۲۷ بازرس تأییدشــده در ایران دارد و این چند نفر، عددی نســبت به کل بازرسانی که 

در ایران دارد، نیست.

 دکل نفتی گمشده متعلق به دولت نیست
جواد اوجی، وزیر نفت، درباره اخبار مربوط به ناپدیدشــدن دکل نفتی در خوزستان 
و ارتبــاط آن با بابک زنجانی، گفت: این دکل متعلق به دولت و بابک زنجانی نیســت 
بلکه مربوط به شــرکت خصوصی اســت که مدتی هم این دکل رها بوده اســت. وی 
همچنین با اعلام اینکه در این دو سال چهار میدان نفتی و گازی کشف شده است، افزود: 
میدان گازی چشمه شور در خراسان رضوی، میدان نفتی هیرکان در گلستان، میدان نفتی 
تنگوه و میدان نفتی گناوه در بوشــهر کشف شده اند. بالغ بر ۲٫۶ میلیارد بشکه معادل 

هیدروکربن مایع یعنی هم نفت و گاز قابل استحصال کشف شده است.
 شناسایی زمین برای ورزشگاه جدید

محســن منصوری، معاون اجرائی رئیس جمهور، با بیان اینکه «در دولت مســئله 
احداث ورزشــگاه جدید را ســریع و انقلابی دنبال می کنیم»، گفت: زمین محل احداث 
ورزشــگاه جدید تهران را در کمتر از یک ماه شناسایی کردیم و اکنون در مرحله بررسی 
شرکت مشاور و پیمانکار اجرائی هستیم. وی افزود: این سرعتی که در احداث ورزشگاه 
جدیــد می بینید از باب دســتور رئیس جمهــور و مصوبه هیئت وزیران اســت. دولت 
سیزدهم، دولت صادق الوعده است و نهضت اتمام پروژه های عمرانی را دنبال می کند. 
محمدمهدی اســماعیلی، وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی در پاســخ به این پرسش که 
تکلیف روناک یوسفی بازیگری که علیه نظام تبلیغ کرد، چیست؟ پاسخ داد: هر کس به 
قوانین جمهوری اسلامی احترام نگذارد طبیعتا نمی تواند در حوزه های قانونی فعالیت 
کند، مگر رفع مانع شــود. ما این موضوع را محکم بیان کرده ایم و همچنان بر آن تأکید 

داریم.
 روسیه ناوگان هوایی ما را تعمیر می کند

روح االله دهقانی فیروزآبــادی، معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رئیس جمهــور هم از قرارداد بــا روس ها برای تعمیر هواپیما ها خبــر داد و بیان کرد: 
روس ها قراردادهای ســنگینی با شــرکت های دانش بنیان کشــورمان بــرای تعمیر و 
نگهــداری هواپیماها امضــا کرده اند. وی درخصوص ســخنان وزیــر صمت مبنی بر 
بلااستفاده ماندن برخی هواپیماها در فرودگاه مهرآباد تصریح کرد: تولیدکننده قطعات 
هواپیما هستیم و قرار است هواپیماهای زمین گیر در مهرآباد برای تأمین قطعه یا موتور 

به شرکت های دانش بنیان واگذار شود.
  ماهی ۵۰ الی ۶۰ هزار حکم صادر می شود

رضا مرادصحرایی، وزیر آموزش و پرورش، در پاســخ به سؤالی درباره رتبه بندی 
معلمان گفت: ما گفتیم رتبه بندی و رسیدگی به اعتراضات را تا پایان شهریور تعیین 
تکلیف می کنیم. رتبه بندی چندین مرحله دارد و یک مرحله در شهرستان ها و مناطق 
تعیین تکلیف شــده و ما رتبه بندی و رســیدگی به اعتراضات را در شهریور شروع و 
در مهرماه پرداخت کردیم، ولی این فرایند، فرایند دائمی و پیوســته ماســت. امروز 
رتبه بندی جزئی از فرایند تعلیم و تربیت شــده و به طور پیوســته درگیر آن هستیم. 

وی افزود: توصیه می کنم از مکانی که برای رســیدگی بــه اعتراضات رتبه بندی در 
دبیرســتان البرز درست شده است، بازدید کنید. بیش از صد نفر به صورت دوشیفت 
در حال بررســی نظرات معلمان و اعتراضاتشــان هســتند و ماهی ۵۰ الی ۶۰ هزار 
حکم صادر می شــود. وزیر آموزش و پرورش گفت: در آموزش و پرورش بر اســاس 
اســتانداردها حدود ۲۰۰ هزار معلم کمبود داریم، امــا کاری که همکاران ما در این 
دوره انجام دادند، ستودنی اســت؛ به این نحو که در خردادماه، تیرماه و شهریورماه 
مهم ترین و بزرگ ترین کار ســاماندهی معلمان را انجام دادیم. صحرایی ادامه داد: 
۷۵ هزار معلم جدید در حال جذب هستند و بخش دیگری از کمبود معلم از طریق 
به کارگیری معلمان بازنشسته، دانشجومعلمان در سال های سوم و چهارم دانشگاه 

و سایر ظرفیت هایی از این دست جبران شده است.
  ۴ میلیون خانوار تحت پوشش شبکه فیبر نوری قرار گرفته اند

عیســی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، در حاشیه جلسه هیئت دولت، 
خبــر داد کــه تا این لحظه چهار میلیون خانوار تحت پوشــش شــبکه فیبر نوری قرار 
گرفته اند و تا پایان ســال این رقم به هشــت میلیون خانوار خواهد رســید. وی با بیان 
اینکه گســترش فیبر نوری اکنون در بیش از ۱۵۰ شهر آغاز شده است، افزود: در حدود 
۷۰ شــهر نیز کار به اتمام رسیده است. در ۵۰۰ شهر نیز مقدمات انجام کار یعنی توافق 
با شهرداری ها و مدیریت شهری صورت گرفته است. اکنون حدود چهار میلیون خانوار 
تحت پوشــش قرار گرفته اند. این امکان فراهم است برای آنان تا از این شبکه استفاده 

کنند.
 چرایی مخالفت دولت با شفافیت

سپهر خلجی، رئیس شورای اطلاع رسانی دولت، با تأکید بر اینکه در ارتباط با بحث 
شفافیت دولت پیشرو بوده اســت، گفت: در بحث شفافیت، دولت قبل از اینکه کسی 
بخواهــد، در حوزه هایی که نیاز به شــفافیت بوده، اقدامات لازم را انجام داده اســت. 
ممکن اســت در جاهایی و در برخی از مراکز و بخش های کشــور ملاحظاتی در بحث 
شفافیت داشته باشند که خودشان باید پاسخ بدهند، اما در حوزه دولت این گونه نیست.

 مجریان حاشیه ساز صداوسیما توبیخ شدند
پیمان جبلی، رئیس صداوســیما نیز در حاشیه جلســه هیئت دولت درباره برخی 
حاشیه ســازی مجریان صداوســیما در فضای مجازی اظهار کرد: ساماندهی فعالیت 
چهره ها مورد توجه صداوسیما قرار گرفته است؛ البته این اقدامات صرفا سلبی نیست 
بلکه اقدامات ایجابی هم هســت، از جمله اینکه به اســتعدادهای جدید میدان داده 
شده که یکی از آنها راه اندازی مرکز سیمرغ برای احیای ساختارهای فراموش شده مثل 
تله تئاتر اســت که تله تئاتر و نمایش رادیویی بهترین فرصت برای شناخت چهره های 
جدید اســت. وی افزود: به برخی مجریان صداوسیما که به قوانین و ضوابط بی توجه 
بودند، تذکر داده شده و حتی برخی هم که حاشیه سازی کردند توبیخ شده اند. در مورد 

چهره ها، تابع مصوبات کارگروه چهره ها هم هستیم.

 رئیس قوه قضائیه: 
 ناخواسته در زمین دشمن بازی نکنیم

رئیس قوه قضائیه گفت: نهایت تلاش دشــمن این اســت که اجازه ترقی به ما ندهد و اعتمادبه نفس 
امروز ملت ایران را بگیرد و باز هم القا کند که «شما حقیر هستید و نمی توانید». باید کاری کنیم که خودمان 
ناخواســته در زمین دشــمن بازی نکنیم. به گزارش مرکز رسانه قوه قضائیه، حجت الاسلام محسنی اژه ای 
دیروز در جمع دانشجویان آذربایجان شرقی، با اشاره به صحبت های دانشجویان و استادان در این مراسم، 
اظهار کرد: مطالبی که فرمودید حقیقتا استفاده کردم. هر کدام به جای خود بسیار درست و قابل استفاده 
بود. وی افزود: خداوند توفیق داده که ما در این برهه از زمان حیات داشته باشیم. زمان بسیار خوبی برای 
کسانی است که بخواهند درک کنند و عالم و انسان را بشناسند، ارتقا یابند و خوب و بد را از هم تشخیص 
دهند و بین افرادی که مسیرهای مختلف را طی می کنند، تمییز دهند. محسنی اژه ای خطاب به دانشجویان 
گفت: از این اســاتید و فرصت ها حداکثر استفاده را بکنید. این فرصت را به خوبی استفاده کنید زیرا آینده 
به دست شماهاســت. اگر امروز اشکالی در بخش های مختلف کشور می بینید، شما به عنوان سازندگان 
آینده کشــور، سعی کنید که در آینده این اشکالات وجود نداشــته باشد. وی ادامه داد: بسیاری از وقت ها، 
داشــته های خود را کم می بینیم و آنچه را که بدخواهان می گویند، از طریق زبان و رســانه های ما هم به 
جامعه پمپاژ می شــود که کمکی به اصلاح امور نمی کند. باید حتما این نواقص رفع شــود ولی نباید از 
داده های خوب غافل شــویم. ما اگر یک ملت ضعیف بودیم، دشــمن نیاز نبود که تلاش و سرمایه گذاری 
کند. رئیس قوه قضائیه با بیان اینکه تمامی موارد مطرح شــده در جلســه را یادداشت کردم و قطعا مورد 
توجه قرار می دهم، افزود: درخصوص ارتباط دانشــجو و دانشگاه با مسئولان کاملا حرف درستی زده شد 
و من هر وقت با هر تعداد از اقشــار جامعه که نشستی داشتم، واقعا برای من مفید بوده و استفاده کردم 
و در حدی که امکانش بوده سعی کردم این ارتباط برقرار باشد. وی درخصوص اصلاح و تربیت مجرمان، 
افزود: بالاخره همه ما گناه می کنیم و لغزش داریم و معصوم نیســتیم. افرادی مرتکب جرم می شــوند و 
یکی از وظایف قوه قضائیه نیز اصلاح مجرمان اســت و باید بســتری فراهم شود تا این افراد از گذشته به 
زندگی عادی در اجتماع برگردند و به خانواده آنها لطمه وارد نشود. وی ادامه داد: گاهی یک جوان در یک 
مجرایی مرتکب جرمی می شود، مثلا در شرایط خاص دست به سرقت می زند یا وارد اغتشاشات می شود 
و با وسوســه های شیطان  صفت ها در مســیر مواد مخدر قدم برمی دارد، اما آیا نباید برگردد و توبه داشته 
باشد؟ ما چگونه بستری فراهم کنیم که افراد قابل اصلاح، اصلاح شوند و بتواند توبه کنند و حقوق مردم 
را جبران کنند و وارد جامعه شــوند؟ محسنی اژه ای با اشاره به سؤالاتی که در حوزه قضائی وجود دارد و 
باید هنگام نتیجه گیری به آنها پاسخ داد، گفت: تعریف دقیقی از آزادی  های مشروع و چگونگی حمایت 
از آنها وجود ندارد. در قوانین به این موضوع اشــاره شــده و مقام معظم رهبری نیز در ابلاغ به بنده، یکی 
از مواردی که از من خواســتند، حمایت از آزادی های مشروع است اما با کمال تأسف هنوز تعریف درست 
از آزادی های مشــروع و مصادیق آن کاملا مشــخص نیست، البته این موضوع در دستورکار قرار دارد. وی 
با بیان اینکه تشــخیص برخی از مســائل به عرف واگذار شده است، گفت: کدام عرف مدنظر است؟ عرف 
خاص یا عام یا هر دو؟ یکی از مسائل در این رابطه مباحث کارشناسی است و مرجع تشخیص نیز موضوع 
کارشــناس و عرف است. بخشی از مشکلات ما به این برمی گردد که تشخیص موضوع مربوط به عرف به 
چه شکلی باید باشد؟ کدام کارشناس و به چه کیفیت و چند بار و چه کسی تشخیص دهد که مثلا به چشم 
یک شخص صدمه وارد شده است. حتما باید پزشک آن را معاینه کند اما کدام پزشک و چقدر می توان به 
نظر او اطمینان حاصل کرد؟ در این زمینه ها مشکلاتی داریم. وی تأکید کرد: الان از عدالت اجتماعی رنج 
می بریم. از تبعیض، بی عدالتی و تحقق اجتماعی رنج می بریم. اگر به مباحث توســعه بپردازیم، نباید به 

محیط زیست لطمه وارد شود و باید زیرساخت هایی داشته باشیم که البته مهیا نیست.

اعضای کابینه سیزدهم در حاشیه جلسه دولت چه گفتند؟
حیاط پرخبر دولت

«شرق» از رفت وآمد مقامات باکو و ایروان به تهران گزارش می دهد

تهران، حامی آزادسازی قره باغ و مخالف دالان زنگه زور


